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Elnöki beszámoló az 

ICOMOS Magyar Nemzeti Bizottsága 2022-es munkájáról 

 

Tisztelt Közgyűlés! 

 

Nem tudom, hogy a 2022-es év hogyan fog bevonulni az ICOMOS Magyar Nemzeti 
Bizottság történetébe; egyrészt egy covid utáni teljes év áthúzódó vállalásainak a lezárása, 
másrészt az újra rendeződés volt az éves feladatunk. Úgy érzem, hogy ezért 2022 a 
megszokottól nagyobb terhet jelentett aktív tagjainkra, hiszen időnként úgy éreztük, hogy 
másfél éves feladattal találtuk szembe magunkat. 

A 2021-ben megkezdett és a rendkívüli körülmények miatt torlódó programok folytatása azért 
is szerepelt kiemelt jelentőséggel, mert ez azt az útkeresést is folytatta, ami reményeink 
szerint nemzeti bizottságunk hosszútávú megújulásához is vezethet. Nagyon remélem, hogy 
az akkor elkezdődött folyamat a 2022-ben is folytatott klasszikus gyakorlatunkat úgy tudja 
megújítani, hogy közben az újabb generációk is találhatnak kapcsolódási pontokat a 
műemlékvédelemmel és – állíthatjuk, hogy - annak meghatározó szervezetével, vagyis az 
ICOMOS Magyar Nemzeti Bizottsággal. Így 2022-ben a korábbi években megszokottaknak 
megfelelően újra igen tevékeny évet éltünk át.  

Annyi könnyebbség azért adódott, hogy kilábaltunk a covidból, ami lehetővé tette, hogy 
visszatérjünk a régi megszokott munkarendünkhöz. Ez elsősorban azt jelenti, hogy újra a 
hagyományoknak megfelelően rendezhettük életünket, programjainkat is így szervezhettük.  

Mindezek mellett azt is érezhettük, hogy a mi életünkben is a legfőbb állandó a változás. Nem 
a feladataink tekintetében, hanem a feladatainkból adódó céljaink és programjaink 
megvalósításához szükséges körülmények biztosításának vonatkozásában. A választások évei 
mindig valami átalakulást jelentenek, ilyenkor nem csak a finanszírozási lehetőségek 
módosulnak, hanem munkánkban problémát jelent, ha a feladatkörök átszervezése ismételten 
alaposan megváltoztatja a műemlékvédelemmel foglalkozó minisztériumi szervezetet. 
Minden új rendszert felállítása önmagában igen hosszú időt vesz igénybe, vagyis a megfelelő 
együttműködési kapcsolatok kialakulása, illetve kiismerése a partnerektől független nehézség 
rejt magában. A legtöbb szakmai kapcsolatot újra kellett rendezni, hiszen ezek 
nélkülözhetetlenek működésünkhöz, de ez szerencsére nem elvégzendő feladatainkra és 
kötelességeinkre volt hatással, hiszen az NKA és a Miniszterelnökség korábban megítélt 
támogatásai átsegítették működésünket. 

 

Szervezeti élet 
 

A választás óta eltelt két év távlatából kijelenthető, hogy szervezetünknek sokat segített az 
SZMSZ legutóbbi rendelkezése, miszerint a vezetőségi üléseknek hivatalosan is állandó 
résztvevői nem csak a vezetőség választott tagjai, hanem a Tanácsadó Testület elnöke, az 
Ellenőrző Bizottság elnöke és újonnan a Díjbizottság elnöke is, továbbá jelen vannak a 
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korábban felelős pozíciót betöltő tiszteletbeli tagjaink. Ezzel a vezetőség munkájában 
jelentősebb szerepet kaptak a fiatalabbak, de az idősebb kollégák szemlélete is ugyanúgy jelen 
lehetett a kérdések megvitatásakor. Talán nem elhamarkodott kijelenteni, hogy a vezetőség 
szintjén biztosítottnak látszik a generációk között megkívánt együttműködés, ami az alapja a 
műemlékvédelem történetileg kialakult és folyamatosan alakuló szemlélet továbbadásának, 
következetes továbbépítésének. Vezetőségünk 2022-ben öt rendes és egy rendkívüli 
vezetőségi ülést tartott, de a köztes időkben is folyamatos volt a kapcsolat a vezetőség 
tagjaival. Több alkalommal az online kapcsolódás lehetőségét is megadtuk, így alig volt olyan 
alkalom, amikor valamely tagunk nem fejthette ki véleményét az aktuális kérdésekről. A 
vezetőség vitája/megbeszélése után a döntéseink így a legteljesebb egyetértéssel alakulhattak. 

Ugyancsak a vezetőség feladata volt az újonnan szerveződő miniszteriális renddel kialakítani 
a megfelelő kapcsolatot, a pályázatok követésével programlehetőségeink finanszírozási 
hátterének biztosítása vált lehetővé. Szervezeti életünk működésének biztosítása mellett 
állandó programjaink feltételeinek megteremtését, szervezését is elsődleges feladatának 
tekintette a vezetőség. 

 

Szakmai programjaink a működő tudományos szakbizottságok körében nyújtottak elsősorban 
szakmai lehetőséget nem csak tagjainknak, hanem minden érdeklődőnek és minden olyan 
fórumnak, ahol a műemlékvédelemmel kapcsolatos döntések, tevékenységek folynak. 

Tevékenységünk 2022-ben is látható volt, elsősorban szakmai köröknek nyújtottunk fórumot. 
Ez nem jelenti azt, hogy nem tartjuk fontosnak a szélesebb körben való megjelenést, a 
láthatóságot, véleményünk hangsúlyozását. 

Fizető tagjaink száma: 218, ifjúsági tagunk 4 

Intézményi tagjaink száma: 19. 

 

Annak ellenére, hogy folyamatosan vannak az ICOMOS MNB-be jelentkezők, a kiöregedő 
tapasztalt generáció kivonulása létszámunkon is meglátszik. Ugyanakkor örvendetes, hogy 
újabb intézményes tagok is fontosnak tartják, hogy jelentkezzenek szervezetünkbe. 

 

Az iroda 
 

Szervezetünk sokrétű működését nem tudjuk biztosítani az iroda nélkül. A kapcsolattartás, a 
programszervezés, a napi feladatok ellátása folyamatosan működő irodát kíván. A 2021-es 
félévi átmenet után 2022-ben már Szántó Júlia és Keller Annamária kezelte az iroda ügyeit. 
Az átmeneti időszak zökkenőmentessége volt kollégáink, Szabó Laura és Piros László 
együttműködésével, és Pakulár Ibolya háttérből nyújtott önzetlen segítőkészségével volt 
biztosítható az elhúzódó ügyekben is. A sikeres váltás ennek az együttműködésnek, egymás 
segítésének és a pontos feladatátadásnak köszönhető, amiért valamennyi dolgozónknak 
köszönettel tartozunk.  
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Az adminisztrációs központ fenntartásához alapvető magának az irodahelyiségnek a megléte, 
helyiségének biztosítása. Ezt továbbra is a NÖF-el való együttműködésünk része, amiért 
ezúton is köszönettel tartozunk. 

 

Pénzügyi helyzet 
 

Létünknek és programjainknak 2022-ben is legjelentősebb forrását az NKA nyújtotta. Másik 
támogatónk a minisztérium. Sajnos forrásaink abszolút értékben is szűkebbek voltak a 
korábbi évekhez képest, az áremelkedések miatt pedig a reálértéket tekintve még rosszabb a 
helyzet, minden rendezvény költsége emelkedett, vagyis teljes mozgási lehetőségünk elmaradt 
a korábbiaktól. A szerződések elhúzódása és a szűkösebb keretek miatt az ugyanakkora, vagy 
a szerényebb megítélt támogatási összegek, valamint az árak emelkedése lényegesen jobban 
átgondolt és csökkentett, szervezett programok szervezését indokolták. Nonprofit 
szervezetként természetesen nem az eredmény, hanem a fenntartás és a vállalásunknak 
megfelelő működés volt ezévben is a legfőbb feladatunk. Nem nyújtózkodtunk a takarónk 
hosszán túl, programjainkat a lehetőségekhez igazítottuk. Ennek köszönhető, hogy pénzügyi 
helyzetünk a korábbi évekhez hasonlóan stabil. 2022-ben az ICOMOS MNB programjaihoz, 
az iroda fenntartásához tudta biztosítani a feltételeket, ami gazdálkodásunk legfőbb célja. 

 

Állandó rendezvényeinket előkészítő üléseink így több esetben válságértekezletnek is 
hathattak, azonban végül sikerült olyan módosításokat és pénzügyi átcsoportosításokat 
javasolni, ami mégis lehetővé tette rendezvényeinken a változatlan színvonalú szakmai 
tartalmat. Példának említhetjük a leginkább érintett Román András Nyári Egyetemet. 
Pályázati forrásból 1,5 millió forinttal kevesebbet kaphattunk, az ellátási költségek pedig 
több, mint harminc százalékkal emelkedtek. Igen alapos előkészítésre és a program, valamint 
a lebonyolítási rend komoly átszervezésére volt szükség ahhoz, hogy az elvárt szakmai 
színvonalon és a megszokott elvárásoknak megfelelően szervezhessük meg a nyári egyetemet. 
Ehhez persze minden partner és szervező rugalmasságára is szükség volt. 

 

Sokszor említett visszatérő gondunk, hogy csak a programokra lehet pályázati kérelmet 
benyújtani. A minisztériumi működési támogatás a költségeinknek csak mintegy harminc 
százalékát fedezi. Az NKA-nál elérhető tagdíjtámogatás a Párizsban meghatározott 
tagdíjbefizetési kötelezettségünket segíti. Súlyosan érintette szervezetünket az euro 
árfolyamváltozása. A különbözetet belső forrásból kell pótolnunk. Az így csökkent 
tagdíjbevételünk az irodai fenntartási költségeinknek cca ötven százalékát tudja megadni. A 
még mindig hiányzó egyötödnyi szükséges összeget egyáltalán nem nyereségorientált 
rendezvényeink minimális bevételeiből, valamint a pályázatokban elszámolható szervezéshez 
kapcsolódó irodai feladatok költségéből tudjuk fedezni. Ez azonban csak a minimális bér és 
járulék költségekre elegendő. Azt a megbecsülést, amit kollegáink megérdemelnének, azt csak 
verbálisan és nem az illendő anyagiakban tudjuk kifejezni. 

Az éves költségeinket, gazdálkodásunkról a 2022-es év eredményeit összegző mellékelt 
mérleg kimutatás alapján lehet részleteiben is nyomon követni.  
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Szakmai tevékenység – programok 
 

Szinte minden év első hónapjainak a legfőbb feladata a megelőző év végén meghirdetett 
díjaink felhívására benyújtott pályázatok értékelése. Továbbra is nagyra értékeljük a Magyar 
Építőművészek Szövetsége, a Magyar Urbanisztikai Társaság, és a Régi Épületek Kutatóinak 
Egyesülete közreműködését az Arnóth Ádám vezette Díjbizottság munkájában. A testület 
2022-ben az év elején a Díjbizottság döntése alapján ICOMOS díjjal  

- a biatorbágyi, torbágyi római katolikus templom főoltárának restaurálását,  

- a borsi Rákóczi kastély helyreállítását,  

- a mohácsi selyemgyár épületegyüttesének rehabilitációját és  

- a szabadkígyósi Wenckheim kastély helyreállítását ismerte el.  

Citrom díjat a MOL torony, valamint a 45 utáni építészetünk értékeinek eltüntetése és ennek 
újabb példája, a Szentháromság tér 4-5 szám alatt álló védelemre is érdemes épület elbontása 
érdemelt. 

Példaadó Műemlékgondozási díjban részesültek  

- az edelényi kastélysziget kezelői a kastély és a park bemutatásának magas 
színvonaláért, 

- Wisnovszkyné, Hajdi Márta több kastély, de különösen nádasdladányi Nádasdy 
kastély értékeinek bemutatásáért és programszervezéséért és 

-  Kiss János evangélikus lelkész és gyülekezete a kecskeméti Ybl templom 
helyreállításáért és gondozásáért. 

Az immár hagyományos elismeréseket a Műemléki Világnapon nyújtottuk át a Magyar 
Tudományos Akadémia nagytermében szervezett rendezvényen. A Világnapot és kiegészítő 
eseményeit az intézményes magyar műemlékvédelem megalapításának 150. évfordulójának 
jegyében szerveztük a Magyar Tudományos Akadémia Építészettörténeti-, Építészetelméleti-, 
és Műemléki Állandó Bizottságával. Ismert, hogy a helyhez kötődő ellátásra már nem nyílt 
lehetőségünk. Irodánknak köszönhetjük, hogy a szűkös lehetőségek ellenére még a 
vendéglátást is rendkívül emlékezetes módon, egy hajón sikerült megszervezni, de 
belefértünk a keretbe. A megszokott rendben szervezhettük a délutáni szakmai programot, 
amit „Történeti kreativitás-Éghajlatváltozás” címmel hirdettünk meg. 

A megszokott világnapi rendezvényhez a megelőző napon rendkívüli programok is 
kapcsolódtak. Előbb a Budapesti Műszaki Egyetemen szerveztük meg a BME, az Óbudai 
Egyetem, a Pécsi Tudományegyetem, a győri Széchenyi Egyetem építészkarainak és a MATE 
Tájépítészeti Karának tanácskozását, ahol az építészképzés részének tekintett 
műemlékvédelmi szakemberek képzésének a graduális, illetve a posztgraduális oktatásának az 
összehangolásáról indítottunk egyeztetést. A megbeszélésen a minisztérium is képviseltette 
magát. Mind az egyetemek, mind a minisztérium a legmagasabb szinten jelentek meg - 
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dékánok, tanszékvezetők, valamint a tárcavezető helyettes államtitkár vett részt a 
tanácskozáson. 

Az eseményt követően a Petőfi híd Budai hídfőjénél a 150 éves évforduló alkalmából 
emlékfát ültettünk, amit Budapest Főépítészének támogatása tett lehetővé. A kocsányos tölgy 
emlékfa fa emléktábláját Baracza Szabolcs restaurátorművész készítette. 

A megelőző nap programját egy FUGA rendezvény zárta. A könyvbemutató két másfél éves 
hatalmas munka eredményét tette közkinccsé. A Karták Könyvének kiegészítő kötete a 2011-
2021-ben megjelent új dokumentumokat tartalmazza. A megelőző zöld és a most megjelent 
kék kötet több, mint 1000 oldalon a műemlékvédelmi szemlélet fejlődését, alakulását, a 
műemlékvédelem megnövekedett feladatát is ismerteti a vonatkozó dokumentumok teljes 
körű magyar nyelvű közreadásával. Kijelenthetjük, hogy ennek a dokumentumgyűjteménynek 
a tudása nélkül műemlékvédelemi ismereteink sem lehetnek teljesek. 

Az 50 éves -Román András (Egri) Nyári Egyetem 50 éves évfordulója alkalmából készült a 
bemutatott másik kötet, ami az egész világon becsült, egyedülálló műemlékvédelmi 
továbbképzési program. A kötet ennek a páratlan sorozatnak a kialakulását, programjait és 
visszajelzéseit dokumentálja. A magyar műemlékvédelem fontos ötven évéhez kapcsolódik a 
kiadvány. A két látványos és a műemlékvédelem területén alapvető kötet informatív módon 
tartalmazza a legfőbb vonatkozó dokumentumokat. Mindkét kötet összeállításában Fejérdy 
Tamás végezte a legnagyobb gyűjtő-, és szerkesztői munkát. A Karták kötetét önállóan, a 
Nyári Egyetem kötetét társakkal állította össze. Klaniczay Péter, Dobosyné Antal Anna, 
Kovács Erzsébet, Bardoly István és még sokan mások is hozzájárultak a látványos kiadvány 
összeállításához. A köteteket Dobosyné Antal Anna gondozta, szerkesztette és ellenőrizte a 
kiadást. Munkájának köszönhető, hogy újabb két hasznos, látványos kötettel 
gazdagodhattunk. Köszönettel tartozunk mindenkinek, aki ebben a hatalmas munkában 
feladatot vállalt. 

A Közgyűlést Komáromban tartottuk, a kapcsolódó szakmai program a Világörökségi 
Egyezmény 50. évfordulója alkalmából tartott konferencia volt. Olyan előadókat hívtunk, akik 
az elmúlt ötven év időszakában meghatározó szereplői és tevékeny résztvevői voltak a 
magyar világörökségi munkának. A helyszín, a komáromi Csillag Erőd kiváló példája egy 
nagyszerű műemlékhelyreállításnak, egy történeti érték alkalmas hasznosításának. Itt adtuk át 
a 2021-es Möller emlékérmet is, amit ezévben Máté Zsolt építész tagtársunk érdemelt ki 
életműve alapján. Panteonunk új tagjainak Sisa Béla építészt és Ráday Mihály városvédő-
művészettörténészt választottuk. 

 

Minden évben kiemelt programunk a Román András Nyári Egyetem, amit a napjainkban igen 
aktuális „Helyreállítások helyreállítása” címmel hirdettünk meg. A rendezvényt a 
hagyományoknak megfelelően ismét Noszvajon tartottuk. Az előzőekben említett forráshiány 
miatt egy nappal rövidebbre kellett fogni a programot. A megszokott rendhez illeszkedve 
eredményesen léptek fel a nyári egyetem témájához csatlakozva a Fiatalok Fórumának 
résztvevői Veöreös András és Nagy Gergely Domokos szervezésében. Az első napok átfogó 
előadásait követő kirándulás után a fiatalok előadásai fejezték be a programot. Az egyik 
legjobb hangulatú nyári egyetemnek lehettünk részesei, ahol a tapasztalat és a múlt találkozott 
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a fiatalos lendülettel és az újabb szemléletű meglátásokkal. A teljes programszervezést most is 
Kovács Erzsébetnek köszönhetjük. 

 

A 2020-ban a Covid miatt rendkívüli körülményekre tekintettel a megszokottól eltérő módon 
szervezett Békési Népi Építészeti konferencia programjai és vállalt feladatai is elhúzódtak. A 
2022-es év a Népi Építészeti Szakbizottságának így kettős terhelést jelentett. A korábbi 
időszak kötetének kiadása, és a kapcsolódó szakmai tanulmányút megszervezése a tavaszi 
időszakra esett. A konferencia anyaga mellett a célba vett hazai fachwerk sváb építészet és 
népi építészetünk kapcsolata is feldolgozásra, illetve bemutatásra került a 
konferenciakötetben. Dobosyné Antal Anna tapasztalata, rendkívüli elkötelezettsége és 
munkája nélkül ez a kiadványunk sem láthatott volna napvilágot. Ezen túl ősszel Békésen 
megtartottuk az esedékes 23. Népi Építészeti konferenciát is – „Vagy nyerek, vagy lebontom 
– a túlélés történetei” címmel. A nyári egyetemhez hasonlóan itt is a fiatalok programja zárta 
a konferenciát, ahol az építőipari szakiskolákat sikerült egy gondolkodásra hívni, mint ahogy 
ez tavasszal, az egyetemek esetében is megtörténhetett. A rendezvény elmaradhatatlan ünnepi 
eseménye a „Múltját őrző ház” elismerés átadása, amit idén Szilvásvárad, Aradi vértanúk útja 
25. alatti épület helyreállítása és megújulása érdemelte ki. Dobosyné Antal Anna és a Népi 
Építészeti Szakbizottság szakmai felkészültsége és fáradhatatlan szervezőkészsége már 
önmagában garancia a konferencia megfelelő szakmai súlyára és hangulatára. 

Korábbi évekről áthúzódó Falképbizottsági konferenciát is 2022- októberében tartottuk meg 
Esztergomban, bevonva a szlovákiai kollégákat is, akik a gömöri falképeket a helyszínen is 
bemutatták a résztvevőknek. Wierdl Zsuzsa szervezésében megtartott konferencia anyagáról 
később látványos kiadvány is összeállításra került, ami jelenleg már megjelenés alatt áll. 

A Fiatal Műemlékvédők Fóruma Veöreös András és Nagy Gergely Domokos szervezésében 
kéthavonként rendszeresen jelentkező eseményünk. Az éves program épületlátogatásokból, 
beszélgetésekből, előadásokból, szakmai bemutatókból áll. Igazi fórumot jelent a fiatalok 
számára, ami minden évben publikációs lehetőséget is teremt, és a legjobbak alkalmat kapnak 
arra, hogy tanulmánykötetben mutassák be kutatási eredményeiket. 

Az újraszerveződő minisztériummal is aktív kapcsolatot sikerült kialakítani. A 
minisztériumnak a törvény előkészítésének időszakában megküldtük korábbi munkánkat, az 
„Örökségvédelmi szakmafejlesztési programot”, ami 2014-ben született és úgy gondoljuk, 
hogy ajánlásai a ma újjászerveződő műemlékvédelem számára is nyújthat érvényes 
ajánlásokat. Ezen túl hosszabb tanulmányban küldte meg vezetőségünk azt az aktualizált 
rövidített programot, ami feladatmeghatározása alapján alkalmas ajánlás arra, hogy szervezeti, 
működési és módszertani követelmények meghatározásával segítse a jogalkotót egy 
eredményes műemlékvédelmi intézményi rendszer felépítésében. 

Szakmai beszélgetésre hívtuk Lánszki Regő államtitkár és Vukoszávlyev Zorán helyettes 
államtitkár urakat – abból a célból, hogy bemutassuk és megismerhessék az ICOMOS MNB 
felelősségteljes munkáját, és bemutathassuk a korábban megküldött ajánlásaink szakmai 
megalapozottságát. A minisztérium felelős vezetőivel együtt tarthattunk rendkívüli vezetőségi 
ütést. Az eredményes szakmai egyeztetésen a minisztérium képviselői megerősítették, hogy 
az ICOMOS Magyar Nemzeti Bizottságot a magyar műemlékvédelem meghatározó 
szereplőjének és ezen a területen elsődleges partnernek tekintik. Ennek megfelelően 
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számítanak szakmai véleményére, és az együttműködésre. Ezt követően az ICOMOS MNB 
vezetősége összeállította és megküldte azt az ajánlást, ami azokat a műemlékvédelmi 
területeket tartalmazza, ahol szervezetünk működési feltételrendszere, vállalt feladata és 
szervezeti célja alapján a szakmai együttműködés eredményes lehet. 

 

Szakbizottságok 
 

Szakbizottságaink változó aktivitással működnek. A Népi Építészeti Szakbizottság rendszeres 
ülései és programjai a Népi Építészeti konferencia körül szerveződik, a legláthatóbb 
bizottságunk. Történeti kertek szakbizottság rendszeres programja az Örökzöld Klub, ami a 
szakterület meghatározó rendezvényei. A Turisztikai Szakbizottság épületlátogatásai a 
megújult, vagy a fenntartása szempontjából megismerésre érdemes helyszíneket keres fel, 
sokszor a helyszín miatt korlátozott létszámmal. Falkép szakbizottságunk nemzetközi 
programjai hazai tagjainkat is bevonva szervezik programjaikat. A CIVVIH és az ICAHM 
egyénekhez köthető jelentős programokkal kapcsolódik szakmai munkánkhoz. Sokat 
köszönhetünk szakbizottságaink szervezőinek, tisztségviselőinek, akiknek a munkája és az 
általuk képviselt szakterületek a jelenleginél lényegesen jelentősebb támogatást érdemelne. 

 

Hazai szakmai kapcsolatainkról 
 

Ma az ICOMOS Magyar Nemzeti Bizottsága az egyetlen szervezet, amelyik a 
műemlékvédelem teljes komplexitását, interdiszciplinaritását képviseli. Vannak fontos más 
szervezetek, amelyek egy-egy részfeladattal foglalkoznak elméleti, vagy gyakorlati szinten – 
ezen szervezetekkel a legjobb szakmai kapcsolatok kialakítására törekszik szervezetünk. 
Kölcsönös érdekünk az együttműködés.  

Társszervezeteinkkel való szakmai kapcsolatainkat kiválónak tekinthetjük, amely elsősorban 
tagtársaink aktivitásának és szakmai elismertségének köszönhető. A személyes kapcsolatok 
alapozzák meg az intézményes kapcsolatot, aminek elmélyítésével az ICOMOS hazai szakmai 
elismertségét is erősítik. 

 

A Magyar Építészet Kamara Műemlékvédelmi Tagozata, a Magyar Építőművészek 
Szövetsége, a Magyar Urbanisztikai Társaság, a Régi Épületek Kutatóinak Egyesülete, Porta 
Speciosa elismert partnereink. A MÉSZ, a MUT, a RÉKE Díjbizottságunkba tagot 
delegálnak. 

A Város és Faluvédő Országos Egyesületben több tagtársunk is komoly munkát végez, ahol 
lehet segítjük munkájukat. 

A hivatalos műemlékvédelemmel kapcsolatos szakmai intézményekkel is rendszeres 
kapcsolatot tartunk. Korábban a Miniszterelnökség Minisztériummal, a Lechner Központtal, 
jelenleg az Építési és Közlekedési Minisztériummal dolgozunk együtt. Több figyelemfelhívó, 
illetve véleményező levelet küldtünk megkeresés esetén, vagy anélkül, ha szervezetünk 
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fontosnak tartotta, hogy a minisztérium megismerhesse egyes kérdésekben szakmai 
álláspontunkat. 

 

Nemzetközi kapcsolataink 
 

A 2022-es évben az ICOMOS igyekezett visszarendeződni a megszokott kerékvágásba a 
covidos időszak alatti mértéktartó kapcsolattartást követően. Firenzében Arnóth Ádám vett 
részt az ICOMOS Elméleti Szakbizottságának évek óta húzódó, de most megtartott ülésén. A 
Történeti Szakbizottság brüsszeli tanácskozásán Veöreös András képviselte bizottságunkat, 
Visy Zsolt a régészeti szakbizottság ülésén volt Dublinban. Az éves közgyűlést Bangkokban 
tartották, ahol Nagy Gergely Domokos alelnök úr vett részt. A nemzetközi falképbizottság 
pedig Magyarországon ülésezett. Az UNESCO Világörökség Egyezmény elfogadásának 
ötven éves évfordulójára szervezett eseményen Fejérdy Tamás és Harlov Melinda vett részt. 

Egyrészt örvendetes, hogy ezeken a rendezvényeken képviselhettük nemzeti bizottságunkat, 
de ehhez az is hozzátartozik, hogy ez csak tagjaink személyes áldozatvállalásának volt 
köszönhető a szerény anyagi lehetőségeink miatt. Visy Zsolt teljes egészében, Nagy Gergely 
Domokos részben maga viselte a költségeket. Ezúton is köszönjük áldozatvállalásukat. 
Ugyanakkor ismételten hangsúlyozni szükséges, hogy a személyes kapcsolattartást, 
kapcsolatépítést nem lehet online rendezvényekkel pótolni. 

 

Kapcsolattartás és tájékoztatás 

Az iroda legfőbb feladata a szervezés és a kapcsolattartás. Programjainkról és a legfontosabb 
eseményekről több fórum segítségével tájékoztatjuk tagjainkat és az érdeklődőket. Biztosan 
sokan látják a napi e-mail forgalomban, hogy az ICOMOS titkársága az említett kötött 
fórumokon túl valóban mindent elkövet, hogy a napi aktualitásokról is tájékoztassa tagjainkat. 

Honlapunkon minden aktuális rendezvényünk követhető, de látjuk, hogy alapos megújulásra 
szorul. Egyre többet érezzük, hogy túlléptünk a rendszerünk biztosította lehetőségen. Jelenleg 
sajnos nincs anyagi lehetőségünk megújítására, pedig ez az előfeltétele a Román András 
archívum felfrissülésének is. A forráshiány időszakát az előkészületek idejének kívánjuk 
megélni.  

A 2020-ban a kényszerhelyzet alakította módszer - az interneten való követhetőség - 
rendezvényeink számára új lehetőséget teremtett. A 2022-es évben is minden programunkat 
sikerült rögzítenünk és a youtube csatornán az érdeklődők számára is elérhetővé tenni. A 
csatorna mellett továbbra is fontos információs lehetőségünk az ICOMOS Híradó. A 2022-
ben megjelent hat szám éves munkánkról nyújt pontos képet, ami ISSN nyilvántartásával a 
Széchényi Könyvtár gyűjteményét is gazdagítja. 

 

Összegzés 

Az ICOMOS MNB 2022-es évben az összefogás és a fiatalok mozgósítása volt az elsődleges 
feladat. Ezen túl is eredményesen oldotta meg minden rendszeres és egyedi vállalt feladatát is, 
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sőt a korábbi évről áthúzódó programokat is sikerült lezárnia. Eredményeinket az 
együttműködésnek, egymás segítésének és a szakmai követelmények következetes 
képviseletének köszönhetjük. Az elvégzett munkáért külön köszönettel tartozunk Veöreös 
András főtitkárnak, Dobosyné Antal Anna, Nagy Gergely Domokos, Ringer István, 
alelnököknek. Fejérdy Tamás tiszteletbeli elnökünk továbbra is meghatározó egyénisége 
szervezetünknek. Visy Zsolt folyamatosan segítette döntéseinket. A Tanácsadó Testület 
elnökeként Klaniczay Péter, a Díjbizottság elnökeként Arnóth Ádám, az Ellenőrző Bizottság 
elnökeként Kacskovics Fruzsina segítette rendszeresen a vezetőség munkáját, aki már nem 
lehet közöttünk. Lőrincze Zsuzsa korábbi Ellenőrző Bizottsági tag vette át megválasztása után 
az elnöki feladatokat. Köszönettel tartozunk a szakbizottsági elnököknek az élő 
szakbizottságok szakmai munkájáért, továbbá tagjainknak, akik aktivitásukkal, 
gondolataikkal, javaslataikkal, tevékeny részvételükkel hozzájárultak eredményeinkhez. 

Már most látható, hogy nagyon nagy nehézségekkel kell megküzdenünk a következő évben. 
Rossz fényt vet előre, hogy akadozik a pályázati rendszer, az NKA kiírások előreláthatólag is 
féléves késésben vannak. Ennek ellenére arra törekszünk, hogy a lehetőségekhez 
alkalmazkodva a megszokott rendnek megfelelően szervezzük meg minden programunkat, 
feladatunkat. 

Remélem, hogy a következő évben is élvezhetjük tagjaink támogatását és kérem minden 
tagtársunk és támogatónk további segítségét, hogy a következő években is képviselhessük a 
magyar műemlékvédelem minden értékét. 

 

 

2022. május hó 

 

Nagy Gergely 

elnök 


